
Výročná správa výboru
prednesená predsedom spoločenstva na riadnom zhromaždení Pozemkového

spoločenstva bývalých urbarialistov v Liptovskom Trnovci                   
konanom dňa 07.04.2018

Vážené  zhromaždenie, vážení prítomní, 

     dovoľte mi, aby som Vám predložil Výročnú správu o činnosti pozemkového spoločenstva
a výboru za rok 2017.

Práca výboru : výbor v roku 2017 sa schádzal podľa potreby, celkovo 10-krát, s priemernou
účasťou  100  %.  Na  zasadnutiach  boli  riešené  veci  týkajúce  sa  hospodárenia  a  činnosti
spoločenstva.  Zasadnutí  výboru  sa  osobne  zúčastňovala  predsedníčka  dozornej  rady
a    v šiestich prípadoch aj ostatní členovia DR.

Medzi najdôležitejšie činnosti výboru PS za vlaňajší rok patrili : 

 Príprava riadneho zhromaždenia,  ktoré sa konalo 08.04.2017 s čím súviseli  viaceré
zasadnutia  výboru,  na ktorých boli  prejednané výsledky hospodárenia za rok 2016
s návrhom rozdelenia zisku ako aj  ďalšie potrebné veci na zdarný priebeh valného
zhromaždenia.

 Ďalej  výbor  počas  roka  priebežne  riešil   problémy  týkajúce  sa  obhospodarovania
urbárskeho majetku - a iné drobné žiadosti. 

 Taktiež sa výbor venoval prebiehajúcim prácam v ťažbovej a lesopestovnej činnosti,
o ktorých vás podrobnejšie poinformuje vo svojej správe náš OLH Ing. Štefan Čajka. 

Žiadosti podané  v roku 2017 a ich platby

 V mesiaci január bola podaná žiadosť o vyplatenie pomernej časti finančnej náhrady
podľa § 61e ods. 8 zákona č. 543/2002 Z.z. o ochrane prírody a krajiny v platnom
znení a Nariadenia vlády SR č. 7/2014 Z.z. na území národnej prírodnej rezervácie
Suchá  dolina  -  pomerná  časť  finančnej  náhrady  za  rok  2016.  Pomerná  časť  bola
vypočítaná v sume 68 069,00 €,  táto čiastka nám bola do konca júna  preplatená. Táto
platba bola posledná za staré PSL. Po obdržaní nového plánu si budeme musieť dať
vypracovať nanovo alternatívny plán, z ktorého znalec vypočíta finančnú majetkovú
ujmu na decénium, ktorú si budeme môcť potom každý rok uplatňovať.

 V priebehu mája bola podaná žiadosť na PPA v Dolnom Kubíne na finančnú náhradu
za územie európskeho významu s piatym stupňom ochrany v rámci programu Natura
2000 za rok 2017. Vzhľadom k tomu, že žiadosť bola podaná so starým PSL máme
žiadosť doteraz na PPA pozastavenú. Neplatnosť nového PSL pre naše PS nie je vinou
nášho  PS  ale  Krajského  lesného  úradu,  ktorý  zodpovedá  za  schválenie.  Žiadosť
podanú v roku 2016 tak, ako som vás informoval vlani nám tento rok preplatili vo
výške 35 151,02 € tak, ako bola žiadosť podaná. Otázne je, kedy nám bude odovzdané
nové  PSL,  aby  sme  mohli  minuloročnú  žiadosť  doplniť  a  vyvstáva  otázka,  čo  so
žiadosťou na rok 2018, pretože nevieme, kedy nám bude nové PSL odovzdané. 
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 V septembri 2016 náš OLH Ing. Štefan Čajka vypracoval pre Štátnu ochranu prírody
Správy TANAPu projekt na návrh  na zabezpečenie opatrení na zabránenie šírenia
podkôrneho hmyzu z chránených území s piatym stupňom ochrany, v ktorých nebola
povolená  výnimka  orgánu  štátnej  správy  ochrany  prírody  a  krajiny  na  vykonanie
náhodnej ťažby v súlade s podmienkami uvedenými v § 28 ods. zákona č. 326/2005
Z.z. o lesoch v znení neskorších predpisov. Na tieto opatrenia bola so ŠOP SR v máji
2017 podpísaná zmluva o dielo na sanačnú ťažbu a sanáciu aktívnej   biomasy. Podľa
preberacieho protokolu z 26.09.2017 boli ťažbové práce vykonané v rozsahu 360 m3.
Na základe vyššie spomínanej zmluvy a preberacieho protokolu nám boli preplatené
náklady  v  celkovej  výške  8674,56  €  bez  DPH.  Finančné  prostriedky  nám  boli
pripísané na účet v mesiaci november.

 09.10.2017  bola  na  PPA  podaná  žiadosť  na  preplatenie  protipožiarnej  cesty  a
protipožiarnej monitorovacej veže v čiastke 318 160,32 €. Dnes vám môžem povedať,
že 06.03.2018 sme na túto žiadosť k preplateniu zo strany PPA dostali kontrolu, ktorá
prebehla  bez  zistených  nedostatkov,  na  základe  čoho  sme  19.03.2018  obdržali
výslednú správu z finančnej kontroly na mieste. Môžem vám momentálne povedať, že
finančné prostriedky v plnej výške prišli na náš účet 06.04. 2018.

 V septembri bola podaná žiadosť o preplatenie bonusu za zalesňovanie Blchovej lúky
v celkovej  výške 1475,46 € z PRV 2004-2006 opatrenie 2.8. Finančné prostriedky
nám do konca roka neboli od PPA vyplatené. V roku 2018 23.01. nám bola na tento
projekt zo strany PPA vykonaná finančná kontrola na mieste. Kontrola prebehla bez
zistených nedostatkov o čom máme protokolárny zápis. Finančné prostriedky nám do
dnešného dňa na náš účet neboli pripísané.

 01.10.2017  nadobudla  účinnosť  nová  vyhláška  Ministerstva  pôdohospodárstva  a
rozvoja  vidieka  Slovenskej  republiky  č.  226/2017  z   20.  septembra  2017  o
poskytovaní  podpory v lesnom hospodárstve na plnenie  mimoprodukčných  funkcií
lesov.   O túto podporu sa môžu  uchádzať  len  tí  obhospodarovatelia,  ktorí  spĺňajú
konkrétne podmienky určené touto vyhláškou. Keďže naše PS všetky tieto podmienky
spĺňa, mohli sme sa o túto podporu uchádzať. Samozrejme ako to už býva dobrým
zvykom, na podanie tejto žiadosti o podporu bolo len niekoľko dní a bolo potrebné
doložiť  pomerne  veľa potvrdení  za krátky čas.  Z  tohto dôvodu sa veľa PS o túto
podporu neuchádzalo, pretože aj celková finančná podpora na to určená 2 060 000 €
nebola vysoká na počet  PS,  ktoré by mohli  o tieto  finančné prostriedky požiadať.
Výpočet  požiadavky  o  podporu  bol  vykonaný  podľa  výmery  jednotlivých  HSLT
(hospodárskych súborov lesných typov) maximálna podpora v žiadosti bola nastavená
na 200 000 €, keď bola vypočítaná suma napríklad ako u nás 217 183,70 € výpočtový
formulár  ju  upravil  na  200 000  €.  V  takejto  výške  bola  podaná  aj  naša  žiadosť.
Preplatená nám bola suma 70 078 €,   pretože finančné prostriedky boli  v pomere
podľa napočítanej výšky prerozdelené medzi jednotlivé PS, ktoré si žiadosti podali,
vzhľadom na maximálnu výšku finančných prostriedkov vyčlenených ministerstvom.
Chcem pripomenúť, že po tejto náhrade volajú súkromní vlastníci už dlhodobejšie a
toto bola prvá lastovička. Podľa platnej vyhlášky sa takáto žiadosť o platbu dá uplatniť
2 krát za decénium, pokiaľ štát v tejto forme podpory bude pokračovať. 
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      Ďalšie činnosti výboru 
       
      Vzhľadom k tomu, že na prelome rokov 2016 a 2017 došlo k zmene decenálneho plánu,

nastupuje nové PSL, z toho vyplýva,  že po ukončení decenálneho plánu príde na kontrolu
štátny dozor. Ten vykoná kontrolu prác v  lesoch a kontrolu plnenia PSL. Túto kontrolu v
máji roku 2017 vykonal aj u nás Okresný úrad Žilina odbor opravných prostriedkov. Kontrola
dopadla dobre, boli zistené menšie nedostatky, na ktoré sme boli upozornení. Celý záznam z
kontroly štátneho dozoru je zverejnený na našej webovej stránke. Tejto kontroly sa za PS L.
Trnovec zúčastnil OLH Ing. Čajka a predseda a podpredseda nášho spoločenstva.

      Ďalej výbor v priebehu roka dal vypracovať geometrické plány na urbárske cesty v lokalite
ATC, aby mohol v katastri nehnuteľností vykonať zmenu z éčkového -  pôvodného stavu na
céčkový - právny stav.  K tejto zmene sú pripravené uznesenia,  ktoré je potrebné dnes na
riadnom zhromaždení schváliť, aby sme túto zmenu v katastri mohli dokončiť.

      
      Na základe  uznesenia  z  riadneho zhromaždenia  z  roku 2016 dať  vypracovať  návrh na

rekonštrukciu  lesných  ciest  a  cesty  na  Lúky,  ktorá  bola  poškodená  zvýšeným  vývozom
kalamitného  dreva  a  po  vydaní  výzvy okamžite  reagovať,  výbor  PS plní   toto  uznesenie
prípravnými  prácami.  V  súčasnosti  je  už  pripravená   projektová  dokumentácia  na
rekonštrukciu  všetkých  poškodených  ciest  projektantom Ing.  Jánom Mudríkom.  Posledný
úsek bol dokončený teraz pred zhromaždením. Podľa informácií, ktoré máme je predpoklad
možno jednej z posledných výziev, ak nie poslednej v tomto programovacom období PRV
2014-2020,  ktorá  je  určená  na  tento  cieľ.  Bohužiaľ  ako  som  v  mojej  správe  už  vyššie
spomínal stále nie sme držiteľmi nového PSL, ktoré je potrebné ako jedna z ďalších veľmi
dôležitých vecí  na uchádzanie sa v pripravovanej výzve. Pri absencii nového PSL sa aj pri
vyjdení tejto výzvy  nemôžeme o ňu uchádzať. Preto je potrebné, aby sme  čo najskôr nové
PSL mali v rukách, hoci tento stav je nie spôsobený našou vinou. Aj napriek tomu sa snažíme
urobiť všetko preto, aby sme túto situáciu čo najskôr zmenili. Tento dokument je základnou
súčasťou nášho fungovania a pretrvávajúci  stav nám doslova neskutočne komplikuje našu
ďalšiu  prácu, čoho dôkazom sú vyššie spomínané fakty v mojej správe.   

Toto  sú  z  mojej  strany  najpodstatnejšie  veci,  o  ktorých  som  vás  chcel  informovať.
Samozrejme výbor okrem týchto  dôležitých činností,  medzi ktoré patria  aj práce v lese a
ťažbová činnosť,  o  ktorých vás  podrobne vo svojej  správe  poinformuje  OLH Ing.  Štefan
Čajka riešil aj ďalšie záležitosti a žiadosti. Tieto boli prejednávané na jednotlivých výboroch.
Pre krátkosť času nie je možné tu všetko z mojej strany spomínať. Všetky náležitosti, ktoré
riešil výbor počas roka 2017 sú uvedené v zápisniciach z výboru. Tie sú zverejnené na našej
webovej  stránke.   Toľko v stručnosti,  čo sa týka činnosti   výboru,  dozornej  rady a našej
kancelárie.

Dovoľte mi, aby som sa poďakoval za prácu celému výboru,  dozornej rade ako aj všetkým
pracovníkom - dohodárom, ktorí pracujú v lese a taktiež aj tým, ktorí spolupracujú s nami
dodávateľsky.  Chcem  sa  poďakovať  aj  PZ  Ostrô  za  odpracované  brigády  a  taktiež  aj
Dobrovoľnému hasičskému zboru v Liptovskom Trnovci, ako aj všetkým ďalším, ktorí počas
roka s nami akýmkoľvek spôsobom spolupracovali. 

Ďakujem za pozornosť.
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Teraz mi dovoľte, aby som Vás poinformoval o hospodárení v lesoch 

Hospodárenie v     lesoch
Hospodárenie  v lesoch sa riadi  podľa Zákona o lesoch č.  326/2005 Z.  z.,  čím sa rozumie
odborná  činnosť  zameraná  na  pestovanie  lesa,  ochranu  lesa  a osobitnú  činnosť  potrebnú
na zabezpečenie trvale udržateľnej funkcie lesov.
Pri  hospodárení  v lesoch  musíme  dodržiavať  a plniť  úlohy  podľa  lesného  hospodárskeho
plánu platného pre roky 2007-2016. Za jeho plnenie a dodržiavanie zodpovedá spoločenstvo –
výbor, spolu s  odborným lesným hospodárom, v našom prípade Ing. Štefan Čajka.
Dôkazom  toho,  že  hospodárime  a chceme  hospodáriť  v našich  lesoch  spôsobom
zabezpečujúcim  trvalú  udržateľnosť  našich  lesov  je  skutočnosť,  že  sme  od   roku  2009
držiteľmi  certifikátu trvalo  udržateľného obhospodarovania  lesov  s platnosťou do 19.  10.
2017.

Lesné porasty:
Pozemkové spoločenstvo vlastní lesné porasty o výmere  933,61 ha  
z toho:
k.ú. L.Trnovec 917,95
k.ú. L. Matiašovce 15,66
z toho  - hospodárske lesy v obhospodarovaní  259,00 ha

- hospodárske a ochranné lesy  zaradené do 5. stupňa ochrany tzv. územia európskeho 
významu(NPR Suchá dolina) 675,00 ha

Podľa platného LHP ťažba na decénium je : 21822 m³
Priemerná ročná ťažba : 2182 m³
vo všetkých kategóriach – úmyselná, náhodná, prebierky do i nad 50 rokov.
Naše  lesy  –  porastové  plochy  –  sú  rozdelené  na  viac  ako  62  dielcov,  tzv.  jednotiek
priestorového rozdelenia lesa.
Všetky zásahy a  výkony vykonané v lese OLH zapisuje do LHP, vedie písomnú i grafickú
dokumentáciu.
A teraz  by som chcel  konkrétnejšie  rozobrať   práce  vykonané  v  oblasti  lesníckej  činnosti
v roku 2015 v technických jednotkách. 

Práce v lese v minulom roku boli zamerané na dokončenie spracovania vetrovej kalamity z
roku 2014.
Išlo o ťažšie prístupné lokality a zároveň boli čistené plochy vyťažené v roku 2014 a z časti aj
zalesňované v súlade s agrotechnickými termínmi. 
Zároveň  z  dôvodu  suchého  leta  bola  priebežne  likvidovaná  kôrovcová  kalamita,  čo  bolo
prirodzeným dôsledkom kombinácie veľkej vetrovej kalamity a extrémne teplého a suchého
počasia.    

Pestovné práce
 umelá obnova lesa – plán zalesňovania na ploche : 18,43 ha bolo potrebné  vysadiť  67

750 ks sadeníc
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 skutočnosť 43,97 ha v počte sadeníc 169 950 ks - zalesnenie bolo na jar - 86 800 ks
sadeníc a na jeseň - 83 100 ks sadeníc

 príprava pôdy pre zalesňovanie – uhadzovanie haluziny na  ploche : 49,35 ha
 vyžínanie okolo stromkov na ploche:  81,70 ha,  sú to dva zásahy v roku
 ochrana stromkov proti  ohryzu lesnou zverou  na ploche:  56,83 ha sa vykonávala

chemickým prípravkom Cervakol, Morsuvin  a mechanickou  ochranou  štipcami
 chemický  postrek  mladých  kultúr  proti  škodcovi  zvanému  Tvrdoň  smrekový

(Hylobius), ktorý poškodzuje malé sadenice bol vykonaný na 7,80 ha
 prerezávky 6,70 ha
 pred  vianocami  sa  zopakoval  výrub  vianočných  jedličiek  v  rámci   prerezávky  zo

zalesnenej   plochy na Blchovej lúke 

Ťažbové práce
Ťažba v roku 2015 v lesoch PS predstavovala objem 18 117 m3 dreva
Išlo o ťažbu náhodnú vykonanú , pri ktorej vznikla holina 37,34 ha

Od začiatku platnosti LHP (program starostlivosti o les), teda za 9 rokov bolo vyťažených
(mimo NPR, ktorá nebola v pláne) 51 579 m³ - čo predstavuje plnenie 236% z plánu na 10
rokov.
Z tohto objemu  ťažby tvorili:

 8%  -  úmyselná ťažba 
 92%  - náhodná – kalamitná ťažba 

V roku 2016 bude našou snahou likvidácia suchárov, ktoré sa určite budú šíriť v dôsledku
premnoženia podkôrneho hmyzu.  

Lesná škôlka – parametre
Bola zriadená  v roku 1961 v lokalite  Terianka,  výmera  0,50 ha,  úžitková plocha  0,38 ha,
nadmorská výška 820 m.
V súčasnosti  sa  využíva  2/3 produkčnej  plochy pre pestovanie  sadeníc.  Ostatná plocha sa
osieva pre zelené hnojivo.

Práce v     lesnej škôlke
V roku 2015 z celkových zásob sadeníc v počte 100 300 ks v jarnom období  pre vlastnú
spotrebu  na  zalesňovanie  bolo  vyzdvihnutých  33  950  ks  sadeníc  smreka.   V jeseni  bolo
predaných 3 750 ks a pre vlastnú potrebu bolo použité 9 100ks smreka.
Doplnenie zásob v škôlke - škôlkovanie 80 000 ks nových semenáčkov na jar.
  
Celkový stav k 31. 12. 2015 bol 133 500 ks sadeníc.

Výkony v     hospodárskom lese
Práce  v  škôlke  sme  zabezpečovali  našimi  dohodármi,  ostatné  práce  boli  vykonávané
dodávateľsky cez pána Vladimíra Jaňáka, ako bolo odsúhlasené na výbore PS.   
Ďalej na prácach v lesnom hospodárstve sa podieľali :

 členovia Dobrovoľného hasičského zboru v Liptovskom Trnovci
 členovia miestnej speleologickej skupiny
 členovia PZ Ostrô ( zmluvná bezodplatná brigáda 301 hod.) 
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Ochrana lesa proti drevokaznému hmyzu
Pozemkové  spoločenstvo  zabezpečovalo  výstavbu  feromónových  lapačov  v počte  46  ks,
OLH pravidelne vykonával monitoring. 
V rámci protikôrovcových opatrení bola časť odpadu po ťažbe odvezené a zoštiepkovaná. V
tejto činnosti by sme chceli pokračovať aj v roku 2016

Ťažba dreva
Ťažbu dreva, približovanie dreva a manipuláciu na odvozné miesto zabezpečujeme výlučne
dodávateľsky - Vladimír Jaňák a vypomohol aj náš podielnik p. Karol Puchý.

Protipožiarna ochrana
Funkciu  protipožiarneho  technika  na  zmluvnom základe  vykonáva  Ing.  Petran,  pracovník
firmy  Gajos.  Vykonáva  periodické  školenia  pre  pracovníkov  spoločenstva  a členov
štatutárnych  orgánov,  zabezpečuje  aktualizáciu  protipožiarnej  dokumentácie,  kontrolu
a dodržiavanie protipožiarnych opatrení a protipožiarnych prostriedkov. 

Ochranné a     protipožiarne služby
Tieto služby počas dní pracovného pokoja od jarných do jesenných prác vykonávajú členovia
výboru, dozornej  rady a  niektorí  ďalší  dobrovoľníci  podľa  rozpisu,  a taktiež  členovia  PZ
Ostrô.  V  čase  zvýšeného  nebezpečenstva  vzniku  požiaru  a  v  čase  sucha  nám pomáhajú
pri týchto službách členovia DHZ L. Trnovec

Lesná stráž
Funkciu člena lesnej stráže vykonáva náš člen spoločenstva Ing. Ján Mražík.

Kontroly vykonané 2015:
19.  08.  2015 naše  PS malo  kontrolu  na dodržiavanie  obhospodarovania  lesov v  súlade  s
certifikačnými kritériami trvalo udržateľného obhospodarovania lesov, zastúpeného štátnym
podnikom Lesy Slovenskej  republiky.  Kontrola  zistila  drobnejšie  nedostatky pri  evidencii
podľa predpisu certifikácie a niektoré neošetrené poškodené stromy po ťažbovej činnosti čo
bolo spôsobené dôsledkom veľkej vetrovej a kôrovcovej kalamity.  Boli uložené termíny a
boli  poverené  zodpovedné  osoby  na  odstránenie  nájdených  drobnejších  nedostatkov.  K
dnešnému dňu boli zistené nedostatky odstránené.  
Výsledok kontroly - aj naďalej ostávame vlastníkmi certifikačného potvrdenia. 

Nájomné  zmluvy- na  súkromnú  poľnohospodársku  pôdu  sa  aj  v roku  2015  priebežne
aktualizujú  a nájmy sú vyplácané koncom  kalendárneho roka.

Náklady a     výnosy rozhodujúcich položiek
Zhodnotenie drevnej hmoty na OM 
Priemerné ceny  v priebehu roka 2015:
1 Q/2015: 53,47 EUR/ m³
2 Q/2015: 52,75 EUR/ m³
3 Q/2015:        48,07 EUR/ m3
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4 Q/2015: 49,20 EUR/ m³

Priemerná cena dreva váženým priemerom dosiahla 50,86 EUR / m³.( Aj s palivom, sucháre,
štiepy, zlomy, hniloba čo je zhruba o 3 € viac ako v minulom roku.
Náklady
Priame náklady na ťažbu a manipuláciu dreva :  priemerná cena 14,84 EUR / m³
Celkové náklady na ťažbu dreva predstavujú 268 830,93 €
Výnosy
za drevo: 960 204,80 €
Ostatné výnosy : 76 743,54
                                   
Vážení spolupodielnici, 
verím, že poskytnuté informácie vrátane tých, ktoré ste obdržali v písomnej forme, dali Vám
dostatočný prehľad o hospodárení a rôznorodej problematike, ktorú pozemkové spoločenstvo
resp. výbor pozemkového spoločenstva v uplynulom roku riešil.
Ďakujem za pozornosť.

Toľko k správe o činnosti. 
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	Podľa platného LHP ťažba na decénium je : 21822 m³

